+++CITIZENS’ ASSEMBLY 2004+++

13-14-15 December 2001

Palais 1 – Brussels Exhibition Centre/Heysel, Brussels 

Organised by the NGOs supporting the Declaration "Europe is our future"

The Laeken Citizen’s Assembly will form part of a series that will be held during each European Presidency and will continue at least until the next Intergovernmental Conference which was held in 2004. It builds on previous events and conferences held during the different Presidencies such as the “Meeting of Civil Society” in Nice last December, which attracted more than 2000 participants.

Through the Citizen’s Assemblies we want to give Europe’s citizens the opportunity to enter into a constructive and peaceful dialogue with EU institutions and governments to create a more democratic and inclusive Europe. 

A Declaration has been prepared by civil society group involved in preparations for the Laeken Citizen’s Assembly. It is an opportunity for civil society to advance its demands to be closely involved in the shaping of the future direction of the EU, and to jointly call for policies which will benefit the lives of everyone living within the Union.

The Declaration together with the list of signatories will be presented to the Belgian Presidency on the eve of the Laeken Summit.
PROGRAMME 
14.00 - 17.00: Registration of participants
13 December 2001: PLENARY SESSION  
17.00 – 19.00: Round Table 1  Europe in the World: Globalising Social Justice

Does globalisation mean that power has permanently shifted from the hands of governments to multi-national corporations and financiers? Should / can globalisation be rejected? Or is another form of globalisation possible, which moves beyond economic liberalism to encompass social and environmental standards? 

19.15 – 21.15: Round Table 2  A Europe for All

The European project will only succeed if it is able to reflect the hopes and needs of all of those living within its borders. But are we building a Europe for all? Or are some groups being excluded?

14 December 2001, morning: WORK SHOPS   
10.00 – 13.30: Workshop 1
‘The European Constitution’

10.00 – 13.30: Workshop 2
‘Europe: a Space for Justice and Freedom’ 

10.00 – 13.30: Workshop 3
‘Europe in the World’ 

10.00 – 13.30: Workshop 4 
‘Cultural Diversity in Europe’ 
10.00 – 13.30: Workshop 5   ‘Fighting Discrimination’

14 December 2001, afternoon: PLENARY SESSION
15.15 – 17.00: Round Table 3  Migration

From the Balkans to Afghanistan, mass movements of population pose political, logistical, but most of all humanitarian problems for the world, including for Europe. How should the EU respond: ‘Fortress Europe’ or with open arms?

17.15 – 19.15: Round Table 4  The Eradication of Poverty

How can poverty and exclusion be fought within Europe and throughout the world? Is Europe taking enough action to counter poverty within its borders? And what role should it play in eradicating global poverty?
15 December 2001, morning: WORK SHOPS
10.00 – 13.30: Workshop 6
‘Women Asylum Seekers’ 

10.00 – 13.30: Workshop 7
‘Participatory Democracy’ 

10.00 – 13.30: Workshop 8
‘EU Enlargement’

10.00 – 13.30: Workshop 9
‘The EU Charter of Fundamental Rights: What’s Next?’ 

15 December 2001, afternoon: PLENARY SESSION  
15.00 – 16.00: Cultural activities

16.00 – 18.00: Round Table 5 Sustainability: economic growth versus safety? 
Can economic growth co-exist with environmental and social sustainability? With the World Summit on Sustainable Development due to take place next year, what realistic prospects are there for global action? After the failure of Kyoto, can the EU credibly build a global alliance for sustainability without the United States?   

18.15 – 20.15: Round Table 6 Where next for Europe? Bringing Europe closer to its citizens
This session will attempt to draw together strands from the various sessions of the Citizens’ Assembly, as well as providing a first opportunity for reflecting upon the outcome of the Laeken European Summit. Where next for the European project? How should the debate on the future of Europe be structured? What role is there for civil society? 

The session will commence with brief interventions from two rapporteurs. The first will reflect upon the issues for Europe’s internal policies which have emerged from the Assembly, whilst the second will consider how Europe’s role in the world has been debated during the Assembly. The round table will then consider the political challenge: how to bring Europe closer to its citizens. 

Reports from the Civil Society Assembly:

1) The European Challenges for the EU
 

2) The Global Challenges for the EU 


The political challenge: bringing Europe closer to its citizens

+++CITIZENS’ ASSEMBLY 2004+++

13-14-15 Decembre 2001

Palais 1 – Palais des Expositions de Bruxelles/Heysel, Bruxelles
Organisée par les ONG soutenant la Déclaration “L’Europe est notre avenir"

L’Assemblée Citoyenne de Laeken fera partie d’une série d’initiatives qui auront lieu lors de chaque Présidence de l’Union Européenne et ce au moins jusqu’à la prochaine Conférence Intergouvernementale en 2004. Cette Assemblée suit l’exemple d’événements et de conférences organisés lors des précédentes Présidences de l’Union Européenne, comme par exemple le « Carrefour de la Société Civile » qui s’est déroulé à Nice en Décembre 2000 et qui a réuni plus de 2000 participants.

Par le biais de ces Assemblées Citoyennes, nous voulons donner aux citoyennes et citoyens européens la chance de participer à un dialogue constructif et pacifique avec les institutions et les gouvernements de l’UE afin de créer une Europe plus démocratique et plus ouverte.

Des membres de la société civile, qui contribuent également à la préparation de l’Assemblée Citoyenne de Laeken, ont préparé une Déclaration, qui donne la chance à la société civile d’exiger d’être impliquée de manière étroite dans le choix de la direction que prendra l’UE, et d’exiger ensemble des mesures politiques qui seront profitables à tous les habitants de l’Union.

La Déclaration ainsi que sa liste de signataires seront présentés à la Présidence belge à la veille du Sommet de Laeken.

PROGRAMME

14h00 – 17h00 : Enregistrement des participants

13 Décembre 2001: SÉANCE PLENIERE  
17h00 – 19h00 : Table ronde 1 L’Europe dans le monde : Mondialisation de la Justice Sociale

La mondialisation signifie-t-elle que le pouvoir est définitivement passé des mains des gouvernements à celles des sociétés et des financiers nationaux ? Devrait-on / peut-on rejeter la mondialisation ? Une autre forme de mondialisation est-elle possible, qui passerait au-dessus du libéralisme économique pour englober les standards sociaux et environnementaux ?

19h15 – 21h15 : Table ronde 2 Une Europe pour tous

Le projet européen n’est réalisable que s’il est le reflet des espérances et des besoins de tous ceux qui vivent dans les frontières de l’Union Européenne. Mais sommes-nous en train de construire une Europe pour tous ? Ou sommes-nous en train d’exclure certains groupes ?

14 Décembre 2001, matinée: ATELIERS   
10h00 – 13h30: Atelier 1 ‘La Constitution Européenne’

10h00 – 13h30 : Atelier 2 ‘L’Europe : un Espace de Justice et de Liberté’

10h00 – 13h30 : Atelier 3 ‘L’Europe dans le monde’

10h00 – 13h30 : Atelier 4 ‘La Diversité Culturelle en Europe’

10h00 – 13h30 : Atelier 5 ‘La Lutte contre la Discrimination’

14 Décembre 2001, après-midi: SÉANCE PLENIERE
15h15 – 17h00: Table ronde 3 La Migration
Des Balkans à l’Afghanistan, les mouvements de masse de certaines populations posent des problèmes politiques, logistiques, mais surtout humanitaires au monde entier, et notamment à l’Europe. Comment l’UE devrait-elle réagir : en adoptant l’attitude d’une « Europe Forteresse », ou en accueillant ces populations les bras ouverts ?

17h15 – 19h15: Table ronde 4 L’Elimination de la Pauvreté

Comment peut-on lutter contre la pauvreté et l’exclusion en Europe et partout dans le monde ? L’Europe est-elle suffisamment active pour contrer la pauvreté à l’intérieur de ses frontières ? Quel rôle devrait-elle jouer dans l’élimination de la pauvreté dans le monde ?
15 Décembre 2001, matinée: ATELIERS
10h00 – 13h30: Atelier 6
‘Les Femmes Chercheuses d’Asile’

10h00 – 13h30: Atelier 7
‘La Démocratie Participative’

10h00 – 13h30: Atelier 8
‘L’Elargissement de l’UE’

10h00 – 13h30: Atelier 9
‘La Charte des Droits Fondamentaux de l’UE, et ensuite?’

15 Décembre 2001, après-midi: SÉANCE PLENIERE  
15h00 – 16h00: Activités culturelles

16h00 – 18h00: Table ronde 5 Durabilité: croissance économique contre sécurité ?
La croissance économique peut-elle coexister avec la durabilité environnementale et sociale ? Avec le Sommet Mondial sur le Développement Durable qui aura lieu l’an prochain, quelles sont les perspectives réalistes d’une action mondiale ? Après l’échec de Kyoto, l’UE peut-elle, de façon crédible, créer une alliance mondiale pour la durabilité sans les Etats-Unis ?

18h15 – 20h15: Table ronde 6 Quel sera le prochain pas de l’Europe ? Rapprocher l’Europe de ses citoyens
Lors de cette séance, on essayera de tirer les conclusions des différentes séances de l’Assemblée Citoyenne et d’avoir un premier reflet du résultat du Sommet Européen de Laeken. Quel sera le prochain pas du projet européen ? Comment devrait-on structurer le débat sur l’avenir de l’Europe ? Quel pourrait être le rôle de la société civile ?

La séance commencera avec les brèves interventions de deux rapporteurs. Le premier traitera les points relatifs à la politique interne de l’Europe qui auront été discutés lors de l’Assemblée. Le second analysera comment le rôle de l’Europe dans le monde aura été débattu lors de l’Assemblée. La table ronde traitera alors d’un défi politique : comment rapprocher l’Europe de ses citoyens ?

Rapports de l’Assemblée de la Société Civile:

1) Les Défis Européens de l’Union Européenne
 

2) Les Défis Mondiaux de l’Union Européenne


Le défi politique: rapprocher l’Europe de ses citoyens
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